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مهران ابراهيميان 

رئيس كل بانك مركزي:
قيمتارزبازهمكاهشمييابد

رئي�س كل بان�ك مرك�زي معتق�د اس�ت رون�د ن�رخ ارز 
در ب�ازار نزول�ي اس�ت. ول�ي الله س�يف گفت�ه اس�ت هن�وز 
زم�ان يكسان س�ازي ن�رخ ارز ف�را نرس�يده ام�ا فهرس�ت 
دريافت كنن�دگان ارز مبادلات�ي همچنان درحال كاهش اس�ت. 
به گزارش »جوان« وي كه در مراسم 50س��الگي بازار سرمايه ايران 
حضور پيدا كرده بود در حاش��يه اين مراسم اظهار داش��ت: بازار ارز 
در حال طي كردن ش��رايط خاص خود است و طبيعي است كه بانك 
مركزي بر اين روند نظارت دارد، البته به نظر مي رسد يك التهاب در 
يك تا دو ماه گذش��ته در اين بازار رخ داد كه اكن��ون در حال تعديل 

شدن است. 
سيف درباره اينكه با توجه به رانتي كه تفاوت ارز مبادله اي با آزاد براي 
عده اي ايجاد كرده است، آيا تغييري در فهرست دريافت كنندگان ارز 
مبادله اي صورت خواهد پذيرفت، گف��ت: در مورد ارز مبادله اي، قرار 
ما بر يكسان سازي نرخ ارز است و اين كار حتماً عملياتي خواهد شد، 
اما با توجه به ش��رايط ما در رابطه با ارتباطات بانكي بين المللي كه در 
وضعيت كامل نيست و هنوز كمبودهايي در رابطه با ارتباطات بانكي 
در برخي كش��ورها داريم، احتمال مي دهيم يكسان سازي نرخ ارز با 

ريسك هايي همراه باشد. 
سيف همچنين در خصوص حراج هاي س��كه نيز گفت: اين كار بانك 
مركزي براي تخليه حباب سكه در بازار است، به اين معنا كه اگر نرخ 
طلا در نرخ ارز ضرب ش��ود، آنگاه مي توان نرخ بدون حباب سكه را به 

دست آورد، هر رقمي كه مغاير با آن باشد، حتماً حباب خواهد بود. 
رئيس كل بانك مركزي در پاسخ به پرسشي مبني بر سهم بازار سرمايه 
و بانك ها در تأمين مالي ها گفت: هم اكنون بازار س��رمايه سهم خود 
را از 10درصد به 15درصد افزايش داده كه اگر به س��هم تأمين مالي 
40درصدي بازار سرمايه و 60درصدي بانك ها بر اساس برنامه برسيم، 

فشار از روي بانك ها كم خواهد شد. 
  تأمين مالي ۵۲۲هزار ميليارد تومان

مسعود كرباس��يان، وزير امور اقتصادي و دارايي ديروز در اين مراسم 
با بيان اينكه تحولات بسياري در بازار سرمايه رخ داده، افزود: به ازاي 
افزايش هر 10درصد واحد سهام، 0/5درصد به توليد ناخالص داخلي 

افزوده مي شود. 
به گفته وزير اقتصاد تأمين مالي ب��ورس از 4٢هزارميليارد تومان در 
سال 1٣٨4 به 5٢٢هزارميليارد تومان در سال ٩5 رسيد و امسال نيز 

افزايش خواهد داشت. 
وي همچنين به وضعيت شرايط نظام بانكي اشاره كرد و گفت: اخيراً 
بانك ها واگذاري دارايي هاي خود را آغاز كرده اند؛ فضاي همكاري بين 
وزارت اقتصاد و بانك مركزي باعث شده اين موضوع بعد از يك دوره 
تنفس تسهيل شود. به مديران عامل بانك ها اعلام شده، بورس بهترين 

مكان براي عرضه دارايي هاست و اكنون زمان آن فرارسيده است. 
كرباسيان به كاهش ريسك سرمايه گذاري در ايران اشاره كرد و ادامه 
داد: در ابتداي دولت يازدهم ريس��ك اعتباري ايران ۷ بود و در دولت 
قبل به 6 و در روزهاي گذش��ته به 5 كاهش يافت. اين كاهش ريسك 

موجب بهبود فضا براي جذب سرمايه خارجي مي شود. 
  ارزش بازار بدهي  ۱۶۰هزار ميليارد تومان

رئيس سازمان بورس اوراق بهادار هم در اين مراسم گفت: نسبت ارزش 
بازار سرمايه به توليد ناخالص داخلي كشور از 14درصد در سال ٨5 به 

٣۷درصد در سال ٩6 رسيده است. 
شاپور محمدي افزود: قانون بورس در سال 1٣45 تصويب و معاملات 
بورس از س��ال 1٣46 آغاز به كار كرد و اكنون به رك��ن مهم اقتصاد 
تبديل شده است. معاملات بورس در سال 46 با معاملات دو نماد آغاز 

شد، اما اكنون به 5٨٨ نماد رسيده است. 
وي ادامه داد: در دو سال اخير، بازار بدهي به جايگاه مهمي در اقتصاد 
كشور دست يافته و قرار اس��ت، علاوه بر تأمين بخش دولتي، تأمين 

مالي بخش خصوصي و تعاوني را نيز عهده دار شود. 
وي ادامه داد: نسبت ارزش بازار سرمايه به توليد ناخالص داخلي كشور 
از 14درصد در سال ٨5 به ٣۷درصد در سال ٩6 رسيده است. همچنين 

ارزش معاملات بازار سهام نيز ٩هزارو٢00 برابر شده است.

پرورشرستمهايپوشالي
دراقتصاددولتي!

مدت هاست به دنبال واژه اي مي گردم تا از آفت اقتصاد توزيع محور و 
دولتي تصوير مناسبي ارائه دهم. ابتدا قصد داشتم با عنوان فيل سازي 
در اقتصاد به اين موضوع بپردازم. از اين جهت ك��ه اقتصاد دولتي به 
دنبال توزيع رانت و درآمدهاي در اختيار اقدام به زاد و ولد بنگاه هاي 
بزرگ مي كند ) بی آنكه مس��ير بنگاه هاي بزرگ به شكل منطقي طي 
شود( و بعد از مدتي از آنجايي كه افتادن فيل و تحرك آن خطر دارد، 
لذا فيل تنها به موجودي براي هزينه كرد زياد و خورد و خوراك بدل 
مي ش��ود بی آنكه باري جابه جا و نقش��ي مثبت را ايفا كن��د اما ديروز 
دوستي حكايتي تعريف كرد كه شايد شبيه ترين مصداق اقتصاد دولتي 
و ايراد آن طي دهه های گذشته بوده است؛ ايرادي كه در اقتصاد هاي 
متمركز از بعد از ظهور كمونيسم به وجود آمده و كارايي و بهره وري 
را در بنگاه ها از بدو تولد و درتمام طول عمر و حياتش��ان با آنها همراه 
است، البته منظور نگارنده ش��باهت اقتصاد موجود حاكم بر كشور با 
كمونيسم يا تمايل به اقتصاد بازار آزاد نيست زيرا با شرايط موجود و 
س��هم دولت نقش پذيري دولت در اقتصاد غير قابل انكار است. با اين 
حال واقعيت اين است كه اقتصاد ما به دليل شرايط ذاتي دائم در حال 
خنثي كردن نيروها و انگيزه هاست و هر كسي و هر بنگاهي به دنبال 
حداكثر كردن منافع خود نه تنها حركت در مسير توسعه و پيشرفت 
را كند كرده بلكه در برخي موارد با ناديده گرفتن اقتصاد به شكل يك 
»كل واحد« بحران س��ازي هم كرده اند كه اين روزها از آن به عنوان 

شش ابرچالش ياد مي شود. 
 اما آن دوست عزيز چه گفت؟ 

او گفت برخي اس��م فرزندش��ان را رس��تم مي گذارند ام��ا بعد حتي 
مي ترس��ند كه نامش را صدا بزنند. در حالي كه ني��ت پدرانه انتخاب 
اسم خوب و تأثير پذيري از نام رستم بوده، اما غافل از اينكه نامگذاري 
فرزند را تنومند و پهل��وان و نامدار نمي كند كه هي��چ بعد از مدتي به 

اندازه رستم توقع دارد! 
در زمان حاضر همان طور كه اشاره ش��د اقتصاددولتي تعداد زيادي 
مولود دارد كه نام هاي مشابه و خيالي رستم گونه دارند و كار به جايي 
كش��يده كه حتي خود دولت هم جرئت نمي كند ساختار يا مديريت 

آن را هم تغيير دهد !
 نمونه هاي بسياري از اين دس��ت مي توان نام برد، از جمله صندوق هاي 
بازنشس��تگي، بانك ها و سيس��تم بانكي، خودرو س��ازها، فولاد سازها و 
پتروشيمي ها، پالايشگاه ها و به طور كلي صنايع بزرگ وابسته به دولت 
و اكثر شركت هاي دولتي همگي يك رستم هس��تند كه نام آنها نه تنها 
نتوانسته آنها را به شهرت و اثر گذاري رستم بدل كند و باري از ايران زمين 
بردارد و مايه افتخار ايران شود بلكه آنقدر فربه و بزرگ شده اند كه كسي 
جرئت برخورد قهري با آنها را ندارد و روز به روز بودجه هاي جديدي را به 
آنها تزريق مي كنند تا تنها به حيات خود ادامه دهند. پهلواني و پيشران 
بودن اين دسته از صنايع و بنگاه ها پيشكش، مانع بزرگي شده اند كه اجازه 

تحرك به صنايع پايين دستي و بخش هاي مولد هم نمي دهند!
 اين رستم هاي پوشالي با هيمنه اي كه براي خود دست وپا كرده اند 
اكنون حتي دولت ه��م جرئت ص��دا زدن آنها را ن��دارد و يك روز 
با افزاي��ش تعرفه هاي بالا، يك روز ب��ا افزايش ن��رخ ارز، يك روز با 
چشم پوشي از مصوبه منع بنگاه داري بانك ها، يك روز خوراك ارزان 
پتروشيمي و... شيره جان دولت و بودجه ها را مي بلعند. اين رستم ها 
آنقدر به اين روند ادامه داده اند ك��ه ديگر براي دولت با حس پدرانه 
تنها ادامه حيات آن مهم است نه نقش قهرمانان و پيشتازانه اي كه 
برايش از بدو تولد در س��ر مي پروراند، البته منظ��ور نگارنده از بين 
بردن اين فرزندان ناخلف نيست و كش��تن جگر گوشه هاي اقتصاد 
را از س��وي دولت به دليل ملاحظات مختل��ف منطقي نمي داند اما 
تازماني كه دولت و مجلس و نمايندگان مجلس تصميماتش��ان را 
تحت تأثير خواسته هاي نامحدود آنها تنظيم كند در بر روي همين 
پاشنه خواهد چرخيد، لذا تا دير نشده بايد از محبت كردن بي محابا 
و بي مورد به رستم هايي كه از جايشان بلند نمي شوند و جرئت صدا 
كردن آنها را هم نداريم، بايد حذر كرد و در يك بازه زماني مشخص 

تكليف آنها را تعيين و حمايت ها را مشروط كنيم، وگرنه... 

بلوكهشدن۱۵۰هزارميليارديپولبانكها
بانك ه�ا ت�ا ۱۵۰ه�زار ميلي�ارد توم�ان به عن�وان س�پرده در 
بان�ك مرك�زي دارن�د ك�ه البت�ه قاب�ل دسترس�ي نيس�ت. 
به گزارش ايس��نا، س��پرده هاي بانك ها در بانك مركزي بين 10 تا 
1٣درصد از س��پرده هاي جذب ش��ده آنهاس��ت كه از اختيارشان 
خارج ش��ده و بانك مركزي از آن به عنوان يك��ي از ابزارهاي اعمال 

سياست هاي پولي و حمايتي سپرده گذاران استفاده مي كند. 
آخرين وضعيت صورت هاي مالي شبكه بانكي نشان مي دهد در پايان 
آبان ماه امس��ال مجموع س��پرده هاي بانك ها و مؤسسات اعتباري 
نزد بانك مرك��زي به 150هزار ميليارد تومان رس��يده اس��ت. اين 
 رقم نسبت به پايان س��ال قبل حدود ٢0هزار ميليارد تومان معادل

 14/۷درصد افزاي��ش دارد. همچنين نس��بت به پايان س��ال قبل 
 ٢5ه��زار ميلي��ارد توم��ان رش��د دارد ك��ه بيانگر افزاي��ش حدود 

1٩/5درصدي است. 
در مجموع س��پرده هاي بانك ها و مؤسسات اعتباري در آبان امسال 

نسبت به آبان ماه 1٣٩4 تا 50هزار تومان رشد داشته است. 
 به هر حال اكنون با توجه به وج��ود بيش از 100هزارميليارد تومان 
معوقات بانكي، 150هزارميليارد تومان سپرده در بانك مركزي و ارقام 
قابل توجهي كه در بنگاه داري سرمايه گذاري شده است، شرايط به 
سمتي پيش رفته كه به اذعان رئيس كل بانك مركزي در حال حاضر 

تا 50درصد از منابع بانك ها قفل شده و قابليت استفاده ندارد. 
در سال هاي اخير با توجه به اهميت گردش نقدينگي در بانك ها براي 
تأمين مالي پرداخت تسهيلات به ويژه به بخش هاي توليدي با تصميم 
بانك مركزي قرار بر كاهش نرخ سپرده قانوني تحت شرايطي گرفته 
شد تا درصدي از منابع آزاد شده و در اختيار بانك ها قرار بگيرد. در 
مورد معوقات بانكي هم با وجود كميته هاي مختلفي كه براي وصول 
آن تشكيل و پروندها مورد بررسي و پيگيري قرار گرفت ولي ميزان آن 
همچنان بالا بوده و نشان از وصول خاصي ندارد. از سويي ديگر براي 
واگذاري بنگاه هاي بانك ها نيز با وجود الزام به واگذاري و فروش مازاد 
در سه سال، در حالي 1٣٩6 س��ال آخر مهلت تعيين شده بر اساس 
قانون رفع موانع توليد است كه ش��رايط نامناسب در بازار سرمايه و 
ملك و همچنين در مواردي عدم تمايل بانك ها براي واگذاري مانع از 

آزادسازي منابع پيش بيني شده از اين محل شده است.

تصميماتخلقالساعه
دروارداتخودرو

عدم برنامه ريزي دقيق و هدفمند براي رشد صنعت خودروسازي 
كشور باعث اجراي طرح هاي خلق الساعه در اين بخش شده است. 
به گزارش ف��ارس، طبق جديدتري��ن مصوبه دولت، تعرف��ه واردات 
خودروهاي با حجم موتور هزار تا هزارو500سي سي كه تاكنون تعرفه 
واردات آنها 40درصد بوده اس��ت، از اين به بعد 55درصد محاس��به 
مي ش��ود و خودروهاي با حج��م موتور هزارو500تا ٢هزار سي س��ي 
نيز كه تعرفه قبلي آنها 40درصد تعيين ش��ده بود، مش��مول تعرفه 

۷5درصدي شده اند. 
تعرفه واردات خودروهاي با حجم موتور ٢هزار تا ٢هزارو500 سي سي 

نيز كه قبلًا 55درصد بود حالا ٩5درصد تعيين شده است. 
هرچند اين تصميم گي��ري دولت بر مبناي پيش��نهاد وزارت صنعت 
صورت گرفت اما انتقادات زيادي را از سوي كارشناسان صنعت خودرو 
در پي داشته است تا آنجا كه خسروتاج معاون وزير صنعت از احتمال 

بازنگري تعرفه واردات خودرو در كميسيون ماده يك خبرداد. 
اين بحث در حالي مطرح شده كه طي يك ماه اخير شاهد روند رو به 
رشد نرخ ارز در كشور هستيم و همين مسئله مي تواند در كنار افزايش 
تعرفه واردات، رشد چشمگيري  را در قيمت خودروهاي وارداتي ايجاد 
كند. از س��ويي طي روزهاي اخير تع��دادي از نمايندگان مجلس نيز 
در نامه اي به هيئت رئيسه مجلس خواس��تار بازنگري در تعرفه هاي 
واردات خودرو شده اند و قرار است اين مسئله در صحن علني مجلس 
نيز مطرح و پيگيري ش��ود. اين اتفاقات در شرايطي رقم مي خورد كه 
صنعت خودروسازي و همچنين واردات خودرو طي سال هاي گذشته 
فاقد استراتژي و برنامه ريزي منسجمي در راس��تاي بهبود شرايط و 
دستيابي به هدفي معين و رو به رش��د و به خصوص در حوزه ارتقای 
بهره وري، بهبود كيفيت و نهايتاً رقابت پذيري با خودروسازان خارجي 

و توليداتشان بوده است. 
اين مسئله در حالي مطرح است كه تعرفه هاي جديد واردات خودرو 
ماه گذشته به تصويب دولت رسيد و ابلاغ شد. به اين ترتيب مشاهده 
مي شود كه تعرفه گذاري براي واردات خودرو بدون سنجش همه ابعاد 
ظاهراً به صورت لحظه اي صورت مي گيرد و دولت به تمام جوانب امر 
توجه ندارد. اين موضوع صنعت خودروسازي را بيش از پيش به عقب 
مي راند و مانع از برنامه ري��زي دقيق براي بهب��ود كيفيت و توليدات 

داخلي خواهد شد. 

در حالي كه مجلس شوراي اسلامي روز گذشته 
ش�اهد بحث ش�ديد ميان نمايندگان موافق و 
مخالف درباره لايحه بودج�ه 97 بود، در نهايت 
كليات اين لايحه با مخالفت بهارستان همراه شد. 
به نظر می رس��د نوع برخورد و واكنش های نوبخت 
در روزهای اخير و نادي��ده گرفتن اختيارات ديوان 
محاس��بات بی تأثير نبوده اس��ت. مهرداد لاهوتی 
عضو كميس��يون تلفيق درباره دلايل ردلايحه به 
سه نكته اش��اره كرده و گفته است: بازخورد منفی 
موضع دول��ت در مورد گزارش تفري��غ بودجه ٩5، 

نبود سازوكار حذف بيش از ٣0ميليون يارانه بگير 
و نگرانی از نحوه هزينه كرد بودجه عمرانی سه دليل 
عمده رد تاريخی لايح��ه بودجه بود. نمايندگان در 
نشست علني نوبت بعدازظهر روز گذشته مجلس 
شوراي اس��لامي به ادامه رس��يدگي كليات لايحه 
بودجه سال ٩۷ كل كش��ور پرداختند و در نهايت 
كليات اين لايحه با ٨٣رأي موافق، 1٢0رأي مخالف 
و ٩رأي ممتنع از مجم��وع ٢16نماينده حاضر در 
مجلس رد شد. اين بدان معناست كه كليات لايحه 
بودجه بايد يك بار ديگر در كميسيون تلفيق مطرح 

ش��ود و با اعمال تغييراتي بار ديگر به صحن علني 
مجلس بيايد؛ لايحه اي كه يك��ي از جنجالي ترين 
لوايح بودجه كشور بوده است به طوري كه افزايش 
شديد قيمت حامل هاي انرژي و حذف ٣0ميليون 
نفر از يارانه بگيران از محورهاي اصلي آن بود. به گفته 
محمدمهدی مفتح سخنگوی كميسيون برنامه و 
بودجه اين نخستين بار است كه مجلس به كليات 

يك لايحه بودجه رأی منفی داده است. 
  در جلسه چه گذشت؟

در جلسه روز گذشته مجلس كه محمدباقر نوبخت 

رئيس سازمان برنامه و بودجه حضور يافته بود ابتدا 
جلسه غيرعلني يك ساعته درباره بودجه تشكيل شد 
كه غلامرضا تاجگردون رئيس كميسيون برنامه و 
بودجه مجلس به دفاع از مصوبات كميسيون متبوع 
خود پرداخت. علي اصغر يوس��ف نژاد س��خنگوي 
كميسيون تلفيق بودجه س��ال ٩۷ هم در تشريح 
مصوبات كميسيون تلفيق گفت: نظراتي كه به لايحه 
پيشنهادي دولت اضافه شد با در نظر گرفتن شرايط 
اجتماعي بود، هر چند قبول داريم شرايط اجتماعي 
شاخص مناسبي براي برنامه ريزي اقتصادي نيست اما 
در شرايط كنوني كشور لازم بود به اين شاخص توجه 
شود. وي اظهار داشت: عدم افزايش حامل هاي انرژي 
كه براي دولت سخت بود به دليل مسائل اجتماعي از 
لايحه بودجه حذف شد اما جايگزيني براي آن در نظر 
گرفته شد تا دولت بتواند در امر اشتغالزايي فعاليت 
كند. بر اين اساس 60هزار ميليارد تومان براي اشتغال 
در لايحه بودجه در نظر گرفته شد و جاي خوشحالي 
است كه بگويم اشتغالزايي در رديف هاي خاص ديده 
شد تا ميزان رصد و نظارت آن افزايش پيدا كند. وي 
افزود:  عدم تمركز در بودجه و توجه به اس��تان ها و 
دادن اختيارات به آنها نسبت به گذشته 10درصد 
بيشتر ش��ده كه اين جهت گيري مثبتي است.وی 
يادآور ش��د: دولت قرار بود 1۷هزار و 400ميليارد 
تومان از درآمدهاي حامل هاي انرژي به اضافه 15هزار 
ميليارد توماني كه از صن��دوق و ٣-٢ هزار ميليارد 
تومان از مسيرهاي ديگر حدود 60هزار ميليارد تومان 
براي ارائه تسهيلات و بحث اشتغال و توليد داشته 
باشد كه در تلفيق سعي كرديم مبلغي نزديك به آن 
را لحاظ كنيم. با افزايش حامل هاي انرژي مخالفت 
كرديم زيرا به نفع جامعه نبود و كشش آن را نداشت، 
البته از محل هاي ديگر جبران كرديم كه مبلغ حدود 
60هزار ميليارد براي بحث اشتغال و توليد مد نظر 
قرار گيرد. سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه ٩۷با 
بيان اينكه در بودجه ٩۷ فروش نفت را 55 دلار، نرخ 
ارز را ٣هزارو500 و سهم صندوق را ٣٢ درصد و سهم 
شركت نفت 14/5درصد و سهم دولت را 5٣/5درصد 
پيش بيني كرديم، تصريح كرد: سعي كرديم با توجه 
به شاخص هاي قانون برنامه توسعه نرخ تورم را حدود 
10درصد، نرخ بيكاري 11درصد، رشد توليد ناخالص 
داخلي حدود 6درصد و درآمدهاي مالياتي 1٢٨هزار 
ميليارد تومان و درآمدهاي نفتي را101هزار ميليارد 
تومان را لحاظ كنيم، البته به بحث واگذاري ها هم 
توجه شده است. پس از اظهارات يوسف نژاد تعدادي 
از نمايندگان در مخالف��ت و موافقت كليات لايحه 
بودجه صحبت كردند كه در نهايت اين لايحه پس 
از بررس��ي در دو نوبت صبح و عصر ب��ا رأي منفي 

نمايندگان مجلس همراه شد. 

توجه به عمران
خوشبختانه در اين لايحه پروژه هاي نيمه تمام عمراني نيز تعيين تكليف شده 
است. از سال هاي گذشته تاكنون 65 هزار پروژه نيمه تمام در كشور به وجود آمده 
است كه با همت دولت و مجلس تنها بخشي از اين پروژه ها به اتمام رسيد، بنابراين 
بايد با به كارگيري بخش عمومي و خصوصي نسبت به تقويت و تعيين تكليف 
پروژه هاي نيمه تمام اقدام كرد كه دولت به اين مهم نيز توجه اساسي در لايحه 
بودجه داشته است.  بي توجهي به بافت فرسوده طي سال هاي گذشته سبب 
افزايش خسارت ها پس از وقوع بحران در استان هاي كشور شده است اما دولت 
با جديت حل مشكل بافت هاي فرسوده را در لايحه مورد توجه قرار داده، ضمن 

اينكه تقويت بنيه دفاعي كشور نيز به دليل اهميت موضوع مورد توجه است. 

مخالفت با گراني
كاري كه در كميس��يون تلفيق صورت گرفت بر اين اس��اس بود كه با 
هرگونه گراني در آينده مخالفت ش��ود چراكه در زمان ركود اقتصادي 
نمي توان گراني به جامعه تحميل كرد و اين اس��تدلال در كميس��يون 
تلفيق بالاي ۷5درصد رأي داشت كه به عنوان مثال مي توان به مخالفت 
با افزايش 50درصدي نرخ حامل هاي انرژي اشاره كرد، حتي به دولت 
اجازه داده نش��د كه 10هزار ميليارد تومان تحت عن��وان مابه التفاوت 
فروش ارز حاصل از فروش نفت خام در اختيار بگيرد و مجلس در راستاي 

وظيفه نظارتي خود اقداماتي انجام داد كه البته نيازمند متمم است. 

حذف يك بند
كميسيون تلفيق با حذف اضافه استفاده ماهانه از مازاد منابع نفتي توسط 
دولت كار بسيار خوبي را انجام داد كه اين امر در جهت انضباط مالي بوده 
است. اصلاح هزارميليارد ريال مابه التفاوت فروش ارز حاصل از فروش 
نفت خام و ميعانات در جهت شفافيت و انضباط مالي بوده است.  اشتغال 
فراگير عش��اير و روستايي در لايحه بودجه ديده ش��ده است تا دغدغه 
خانواده ها مرتفع ش��ود. 60درصد ارباب  رجوع��ان نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي مشكل بيكاري دارند و براي حل اين مشكل خواست ما 

توجه به صادرات است كه در لايحه به آن نگاه مثبتي وجود دارد. 

عدالت مالياتي از نقاط قوت 
توجه به عدالت مالياتي و اصلاح ماليات پلكان��ي حقوق كاركنان از 
نقاط قوت لايحه بودجه سال ٩۷ است. طرح تحول سلامت به شكلي 
مديريت شده در لايحه بودجه مورد حمايت قرار گرفته شده است. 
علاوه بر آن ميزان نظارت ب��ر اعتبارات پرداخت ش��ده به نهادهاي 
عمومي نيز افزايش يافته اس��ت. همچنين هدايت يارانه ها به سمت 
اقشار ضعيف از نقاط قوت لايحه بودجه است. براي ما پس از گذشت 
اين مدت از برجام ثابت ش��ده اس��ت كه مذاكرات و توافقات كفايت 
لازم را براي عرصه دفاعي كش��ور ندارد زيرا ما در جهان پرآشوب و 
بي نظمي هس��تيم كه بايد در آن به توان دفاعي خود به عنوان يك 

اولويت توجه كنيم. 

بودجه هاي اختصاصي
در يكي از صحبت هاي اخير رياس��ت جمهوري گفتند، تقريباً ٢00هزار 
ميليارد تومان بودجه را به اجبار بايد تخصيص داد. من بررسي كردم به اين 
عدد رس��يدم، يارانه نقدي 4٨هزار ميليارد تومان، كمك به صندوق هاي 
بازنشستگي 6۷هزار ميليارد تومان، 5درصد تقويت بنيه دفاعي٢1هزار 
ميليارد تومان، ٢/5درصد س��هم ق��وه قضائيه 1٣هزار ميلي��ارد تومان، 
0/۷درصد سهم صدا و سيما ٣هزار ميليارد تومان، بازپرداخت اصل و سود 
اوراق مالي اسلامي ٣٢هزار ميليارد تومان و خريد تضميني گندم 11هزار 
ميليارد تومان اعتبار لازم دارد.  جمع اين ارقام كه دولت بايد به اجبار آن 

را پرداخت كند 1٩5هزار ميليارد تومان است. 

مخالفانموافقان

داود محمدي

 رئيس كميسيون اصل ٩0 مجلس

حشمت الله فلاحت پيشه

  عضو كميسيون امنيت ملي
 و سياست خارجي

علي كاظمي باباحيدري

 عضوكميسيون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس 

جمشيد جعفرپور

رئيس كميسيون فرهنگی

محمدرضا تابش

 عضو كميسيون برنامه

دو سوم بودجه بدون نظارت
دو سوم ارقام بودجه ٩۷ از دسترس و نظارت مجلس به نحوي خارج است، 
هزارو٢00هزار ميليارد تومان رقم كلي بودجه اس��ت و حدود ٨00هزار 
ميليارد تومان بودجه شركت ها، بانك ها و مؤسسات انتفاعي است. در اين 
رابطه چند نفر از نمايندگان وقت كردند به اين ارقام ورود كنند. چندين 
سال است در مورد اين موضوع بحث و گفت وگو مي شود اما به آن اعتنايي 
نمي ش��ود، در واقع دو س��وم رقم هاي بودجه به خارج از بودجه عمومي 
شركت در بودجه بانك ها و شركت ها و مؤسسات انتفاعي ريخته مي شود 
و عملاً به آن پرداخته نمي شود و اين ضعف نظام بودجه ريزي است و هنوز 

رفع نشده است. 

چگونه يارانه را قطع مي كنيد؟
در بودجه امسال مقرر شده است با كاهش درصد بودجه هاي عمراني آن را به اشتغال 
اختصاص  دهيم كه اين امر كاملاً متضاد است زيرا با افزايش بودجه عمراني مي توان 
به اشتغال دست يافت، طبق آمار 40درصد كشور زير خط فقر نسبي و٣٢درصد زير 
خط فقر مطلق هستند اما در مناطق روستايي اين آمار به 60درصد مي رسد. حال 
چگونه مي خواهيد يارانه نزديك به ٣0ميليون جمعيت را قطع كنيد كه اگر اين كار 
انجام شود مطمئناً كنترل آسيب هاي اجتماعي وتأمين امنيت غذايي كه مهم ترين 
فاكتور زندگي هر انساني است ناممكن خواهد بود و در همين زمينه در بودجه ٩۷ 

هيچ راهكاري براي معوقات بازنشستگان و فرهنگيان ديده نشده است. 

3۰۰ هزار ميليارد بودجه پنهان
در بحث شفاف سازي بودجه، ٣6۷هزار ميليارد تومان بودجه جاري كشور در سال 
٩۷ عنوان شده است. متأسفانه نزديك به ٣00هزار ميليارد تومان بودجه پنهان 
وجود دارد و 65هزار ميليارد تومان بودجه يارانه پنهان است و 5هزار ميليارد دلار 
مقرر شده كه وام خارجي اخذ ش��ود، اما مشخص نيست در چه بخشي قرار است 
هزينه شود كه تمام اين موارد بودجه پنهان است و ٨٩هزار ميليارد تومان در مجموع 
قرار است اوراق فروخته شود. بسياري از شركت هاي دولتي زيان ده هستند و بيش 
از ٨00هزارميليارد تومان بودجه شركت هاي دولتي است كه اينها مواردي است كه 
بايد در مجلس مصوب شود، لذا كجا گزارش بودجه شركت هاي دولتي به نمايندگان 
ارائه شده است؟ در حالي كه ٢5درصد درآمد شركت هاي دولتي بايد سرمايه گذاري 

شود. كجا اين سرمايه گذاري وجود دارد؟

دخل و خرج دولت هماهنگ نيست
بايد قبول كنيم دخل و خرج دولت بس��يار ناهماهنگ است و براي جبران 
كسري بودجه پيش��نهادي بايد هم از بخش خصوصي اس��تقراض و هم از 
صندوق توسعه ملي برداش��ت كنيم. وقتي از ۷٣هزار ميليارد تومان براي 
اش��تغال 1۷هزار ميليارد از بودجه عمراني برداشته مي شود، اين كار مغاير 
اشتغال زايي نيست؟ مگر غير از اين است كه طرح هاي عمراني خود منجر به 
اشتغال مي شود؟ حل معضل بيكاري به بحراني ترين گردنه نظام منجر شده، 
با حمايت از سرمايه گذاري قابل حل است، بايد روند سرمايه گذاري را سرعت 
ببخشيم. آقاي روحاني! در كش��وري كه در برخي مواقع صدور يك مجوز 

سرمايه گذاري 1٨ماه طول مي كشد، مشكل اشتغال حل نخواهد شد. 

كسري ۸3هزار ميليارد توماني
منفي بودن تراز عملياتي بودجه در سال ٩۷ نسبت به سال ٩6 حدود 
4/4درصد رشد داشته و از ٨0 به ٨٣هزارميليارد تومان كسري افزايش 
پيدا كرده است. انتظار بود در بودجه و بحث اشتغال توجه مي شد اما 
هيچ رويكرد مشخصي در خصوص اشتغالزايي در لايحه بودجه سال 
٩۷ مشاهده نمي شود و سؤالات و ابهامات زيادي در خصوص تأمين 
منبع مالي پيش بيني شده براي اشتغال در تبصره 1٨ و نحوه تحقق 
آن وجود دارد و اين سؤال وجود دارد كه طرح دولت كه پيش از اين 
در ستاد اقتصاد مقاومتي به عنوان برنامه اشتغال فراگير تصويب شد 

به كجا رسيده؟

حميدرضا فولادگر

 عضو كميسيون صنايع 

بهروز بنيادي

 عضو كميسيون بهداشت

عليرضا سليمي

عضو كميسيون آموزش

زهرا سعيدي

عضو كميسيون صنايع

علي اكبر كريمي

عضو كميسيون اقتصادي

وحيد حاجی پور
   گزارش يک    

 ۱۲۰نفر از نمايندگان مجلس به لايحه بودجه 97 رأي منفي دادند 
تا دوباره در كميسيون تلفيق بررسي شود

بختبدبودجه!
 برخي نمايندگان مجلس رد تاريخي كليات لايحه بودجه در مجلس را  

بي ارتباط با موضع گيري  نوبخت عليه گزارش تفريغ بودجه 9۵ ديوان محاسبات نمي دانند


